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اخبارکــــوتاه
 تدوین پروتکل های 
بهداشتی انتخابات

دبیر ستاد انتخابات کشور با اشاره به تدوین 
پروتکل های بهداشتی ویژه انتخابات، گفت: 
شعب اخذ رای شب قبل انتخابات ضدعفونی 
شده و در روز اخذ رای مواد ضدعفونی کننده در 
اختیار مردم قرار می گیرد. سید اسماعیل موسوی 
در برنامه تلویزیونی با بیان اینکه پروتکل های 
بهداشتی ویژه انتخابات را با همکاری شورای 
نگهبان و وزارت بهداشت تدوین کرده ایم، اظهار 
کرد: یکی از دستورکارهای جلسه ستاد ملی 
کرونا، بررسی این پروتکل ها است . وی ادامه داد: 
ما این پروتکل ها را برای تمام فرآیند انتخابات در 
نظر گرفته ایم، از جمله چگونگی حضور مردم 
در روز اخذ رای و ایجاد فاصله اجتماعی. شعب 
اخذ رای شب قبل انتخابات ضدعفونی شده و 
مواد ضد عفونی کننده هم در اختیار مردم قرار 
می گیرد. همه عوامل شعب نیز ماسک و دستکش 

خواهند داشت.

ورود حوزه به تالیف کتب درسی
دبیر ستاد همکاری های حوزه علمیه و آموزش 
و پرورش با بیان اینکه امروز حوزه های علمیه 
به صورت رسمی وارد حوزه تألیف کتب درسی 
شده اند، گفت: پیشنهاد شده تا مدارس علوم و 
معارف اسلامی در استان ها ایجاد شود. علیرضا 
حاجیان زاده در جلسه بررسی وضعیت و توسعه 
مدارس امین در استان سمنان اظهار کرد: 
حوزه های علمیه و آموزش و پرورش دغدغه های 
مشارکت  بحث  افزود:  وی  دارند.  مشترک 
دستگاه های برون سازمانی و ارتباط با شرکای 
آموزش و پرورش یکی از موضوعات جدی است 
که در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش به آن 

اشاره شده است. 

استرداد اموال صداوسیما 
روابط عمومی سازمان صداوسیما اعلام کرد: 
»دیوان داوری دعاوی ایران ـ آمریکا مستقر 
در لاهه هلند، دولت آمریکا را به استرداد اموال 
رسانه ملی یا پرداخت مابه ازای آن به ارزش 
تقریبی یک میلیون و ۳۰۰ هزار دلار محکوم 
کرده است؛ حکمی که قطعی است و به زودی 
اجرایی می شود.« در خبر اعلام شده توسط روابط 
عمومی صداوسیما آمده است: »معاونت حقوقی 
و امور مجلس صداوسیما با پیگیری های مستمر، 
ارائه مستندات، دفاعیات، لوایح متقن و بهره گیری 
از حقوقدانان و کارشناسان مجرب، با همکاری 
مرکز امور حقوقی بین  المللی ریاست جمهوری 
موفق شد از هیات عمومی دیوان داوری متشکل 
از ٩ قاضی رسیدگی کننده، رأی محکومیت 
»قطعی« دولت آمریکا را بگیرد. طرح دعوی 
صداوسیما علیه دولت آمریکا به استرداد تعدادی 
از ادوات موسیقی بازمی گردد که دیوان داوری 
ایران و آمریکا پس از بررسی موضوع در یک بازه 
زمانی طولانی، رأی به محکومیت دولت آمریکا 
صادر کرد. تجهیزات یادشده توسط یکی از 
کارمندان سابق نمایندگی رادیو و تلویزیون ایران 
در نیویورک برای سازمان خریداری شده بود که 

دولت آمریکا مانع از انتقال آنها به ایران شد.

رئیس جمهور: 

برجام  آنقدر    بزرگ      است   که برای 
شکستن کمر آن توطئه کردند

پیش بینی پنج  کمیته   در نهاد 
اجماع ساز اصلاح طلبان

سخنگوی نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان 
با بیان اینکه پنج کمیته در نهاد اجماع ساز 
پیش  بینی شده است، گفت: اعضای این 
کمیته ها بنابر رأی مجمع عمومی انتخاب 
شدند و تا هفته آینده اعضای هیأت 
رئیسه این کمیته ها اعلام خواهند شد. 
آذر منصوری در تشریح مصوبات آخرین 
جلسه نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان،  اظهار 
کرد: چهارمین جلسه نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان به رغم فشارهای پیدا و پنهانی 
که در تشکیل این نهاد وجود داشته و دارد، 
برگزار شده و در این جلسه ضمن بحث و 
گفت وگو در خصوص چگونگی و نوع عمل 
به آیین نامه مصوب نهاد اجماع ساز ،  اعضای 
کمیته های پنج گانه این نهاد با رأی مجمع 
عمومی انتخاب شدند. وی افزود: با توجه به 
مأموریت و اهدافی که این نهاد در انتخابات 
پیش رو و در فضای سیاسی کشور دنبال 
می کند، پنج کمیته در نهاد اجماع ساز 
پیش  بینی شده است؛ کمیته »استان ها« 
مأموریت هماهنگی بین اصلاح طلبان 
استان ها و ایجاد اجماع حداکثری بین 
آنها را دنبال می کند. همچنین کمیته 
»پایش و داوری« عملکرد نمایندگان فعلی 
اصلاح طلبان را که در نهادهای انتخاباتی 
حضور دارند و به عنوان اصلاح طلب در 
موقعیت های اجرایی هستند، بررسی، 

ارزیابی و داوری می کند.

مواضع کاندیداها هنوز 
شفاف نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
انتخابات به سبک مجلس و اصولگرا 
با اصولگرا برای مردم جذابیت ندارد و 
اکبر  نمی کنند.  مطلوب  را  مشارکت 
ترکان افزود: آنچه من از طریق رسانه ها به 
دست آورده ام این است که اصلاح طلبان 
می گویند کاندیداهای آنها برای مجلس 
تایید صلاحیت نشده اند؛ اگر این طور باشد 
به این معناست که رقابتی بین اصلاح طلبان 
و اصولگرایان در مجلس رخ نداده است و 
رقابت بین اصولگرایان و اصولگرایان بوده 
است. جذابیت این رقابت ها پایین است و 
از این رو دیدیم که تعداد شرکت کنندگان 
مطلوب نبود. او اضافه کرد: من اصولگرایانی 
را می شناسم که اندیشه های سنتی دارند 
اصلاح طلبان هم که اندیشه های خود را 
دارند و به دنبال بهبود شرایط موجود هستند. 
سنتی ها به دنبال اسلام گرایانه بودن نظام 
هستند و اصلاح طلب ها بیشتر جمهوریت 
نظام را تعقیب می کنند. این دو پایگاه فکری 
در انتخابات با هم رقابت می کنند. ترکان 
گفت: امروز جناح بندی ها و موضع گیری ها 
هنوز شفاف نیست و باید همه کسانی که 
کاندیدا می شوند مطرح شوند و بعد گروه ها 
و احزاب اعلام کنند از چه کسانی حمایت 

می کنند و رقابت بعد از آن، اتفاق می افتد.

ظریف: آمریکا     تا   
اجرای تعهداتش ، حق 
ندارد به برجام    برگردد

سخـــنــگوی کمیسیــون امنیت 
مــلی و سیاست خارجی مجلس گفت: 
در جلسه کمیسیون امنیت ملی آقای 
ظریف درباره پیشنهاد حضور ایالات 
متحده در نشست اعضای برجام گفت 
که آمریکا تا تعهداتش را انجام ندهد، حق 
ندارد به برجام برگردد. ابوالفضل عمویی 
گفت: جلسه فوق العاده کمیسیون امنیت 
ملی جهت پیگیری اجرای قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها با حضور 
دکتر ظریف وزیر امور خارجه برگزار شد. 
در این جلسه وزیر امور خارجه در تشریح 
روند اجرای قانون اقدام راهبردی توسط 
دولت تاکید کرد که مواد مختلف قانون، 
بر اساس زمان بندی آن در حال اجراست. 
وی افزود: آقای ظریف گفت که آقای 
گروسی در سفر به تهران و در مذاکرات 
فنی با سازمان انرژی اتمی در راستای 
بازگشت پذیری اقدام ایران، پیشنهاد داد 
که اطلاعات دوربین های پروتکل الحاقی 
در داخل ایران حفظ شود و اگر ظرف 
۳ ماه طرف غربی تحریم ها را لغو کرد 
با نظر ایران بتواند برای تداوم داده ها به 
آنها دسترسی پیدا کنند. براساس تفاهم 
مدیرکل و سازمان انرژی اتمی، اگر در 
این مدت به توافقی نرسیم، این اطلاعات 

از بین خواهد رفت.

»آرمان ملی« از جلسه شورای حکام گزارش می کند:

دلایل رفتار دوگانه اروپا در شورای حکام
   اول لغو تحریم بعد نظارت

  محمدجواد ظریف: حمایت اروپا از آمریکا غلط است

آرمان ملی: رئیس جمهور در آیین بهره برداری از طرح های ملی وزارت نفت گفت: 
صنعت نفت به تاریخ ما به عنوان یک صنعت سیاسی و اقتصادی گره خورده و صنعتی 
بوده که بار بودجه در سال های قبل به دوش او بوده است و البته در بودجه سه سال 
اخیر با کمترین اتکای بودجه به نفت کار را پیش بردیم. نفت صنعت بسیار مهم و 
عظیمی است که اگر یک روز شیر نفت و گاز بسته شود همه فعالیت ها متوقف می شود 
چراکه همه صنایع و برق کشور و بسیاری از خدمات ما متکی به آن است. اهم اظهارات 

حسن روحانی را در ادامه می خوانید.
 طرح های زیادی در شرایط تحریم و کرونا در سال ٩٩ افتتاح شد. در طول دولت 
یازدهم و دوازدهم کارهای بی نظیری در بخش نفت انجام گرفت و اگر به تاریخ کشور 
نگاه کنیم مقدار گازی که در دولت تدبیر و امید افزوده شده، بالای هزار میلیون 
مترمکعب است؛ یعنی از ۶۰۰میلیون مترمکعب در روز امروز به بالای هزار میلیون 

یعنی بالای یک میلیارد مترمکعب رسیده که کار بسیار بزرگی است.
 در برداشت از منابع مشترک کار عظیمی انجام گرفته است. بعضی ها فکر 
می کنند که دولت یازدهم و دوازدهم در احقاق حقوق مردم فقط در سایه برجام کار 
کرده است. البته برجام کار بسیار بزرگی برای احقاق حقوق مردم بوده و از بس بزرگ 
بوده است دنیا توطئه کرد که کمر برجام را بشکند. آدم خاصی مثل ترامپ آمد و 

مجری توطئه های صهیونیست ها و ارتجاع در منطقه علیه برجام شد.
 کار دولت برای احقاق حقوق مردم فقط برجام نبوده است. یکی از مواردی که 
برای احقاق حقوق مردم تلاش شده است مساله بهره برداری از منابع مشترک نفتی 
و گازی است که در این بخش کار بسیار بزرگی انجام گرفته است. در منطقه پارس 
جنوبی که میدان مشترک ایران با قطر است، قطر دو برابر استفاده می کرد و ما عقب 
بودیم و امروز هم طراز و حتی یک مقدار جلوتر از این منابع عظیم مشترک استفاده 
می کنیم. فرق منبع اختصاصی با مشترک در این است که از منبع اختصاصی هر زمانی 
که بخواهید می توانید استفاده کنید اما در منبع مشترک همسایه استفاده می کند 
یعنی هر ساعتی بخشی از منافع ما از دست می رود بنابراین از این منبع مشترک هم 
همسایه عزیز ما باید استفاده کند و هم ما این کار را انجام دهیم که این کار را کردیم.

  امروز در غرب کارون منابع نفتی مشترک با همسایه عزیزمان عراق داریم و تولید 

ما در این منطقه ۵ برابر شده است؛ بنابراین حقوقی که از دست می رفته این دولت 
با سرمایه گذاری در این بخش و حتی بخش های دیگر توانسته جلوی آن را بگیرد. 
همچنین تاکنون هزاران شیء مربوط به آثار فرهنگی کشور در خارج از کشور بود 
و تلاش کردیم در دادگاه های بین المللی همه این شیء ها را برگردانیم که این هم 

احقاق حقوق ملت است.
 در سال های اخیر ما در شرایط تحریم و شرایط جنگ اقتصادی قرار داشتیم و 
ناچار بودیم درآمد ارزی را از غیرنفت به دست بیاوریم. یکی از جاهایی که ما را یاری 
کرد و یکی از افتخارات ما در این دولت این بود که صادرات غیرنفتی مان تقریبا هر سال 
افزایش پیدا کرد. البته آغاز امسال به دلایل کرونا با کاهش صادرات غیرنفتی مواجه 
بودیم اما با بررسی آمار و ارقام در جلسه اقتصادی روز گذشته خوشبختانه در این دو 

ماه آخر مشابه پارسال شده است.
 در آغاز به دلیل کرونا برای صادرات مشکل داشتیم و امروز شرایط ما حل شده 
است و می توانیم صادرات غیرنفتی را انجام دهیم و تاکنون ۳۱میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی داشته ایم که تا پایان سال این رقم بالاتر هم خواهد رفت. بخش بزرگی از 
این صادرات غیرنفتی مربوط به پتروشیمی و فولاد است و این دو نقش عمده ای در 

صادرات غیرنفتی ما ایفا می کنند.
 مطمئنا دنیا و آمریکا ناچار خواهد شد در برابر این ملت بزرگ زانو بزند و 

تحریم های ظالمانه را کنار بگذارد.
 یکی از پیروزی های بزرگ به دست آمده سرنگونی ترامپ است. آن قصاب 
و قاتل در آمریکا سرنگون شد و دولت جدید تاکنون چهار بار اعتراف کرده است 
فشار حداکثری دولت آمریکا شکست خورده و به نتیجه نرسیده است و این 
بزرگ ترین موفقیت ما در تاریخ است که خود آنانی که این تحریم را بر ما روا 
داشته اند به خاطر ایستادگی ما کاملا اعتراف می کنند که این تحریم و فشار به 

جایی نرسیده است.

آرمان ملی- سجاد جنت آبادی: کشورهای اروپایی و آمریکا به اینکه ایران 
در ۵ اسفند اجرای پروتکل الحاقی را متوقف کرد، انتقاد دارند. زمانی نگذشت که 
آمریکایی ها پس از اقدام ایران برای متوقف کردن پروتکل الحاقی پرونده ایران را 
به نشست شورای حکام آورده و خواستار محکومیت ایران شدند. این اقدام آمریکا 
با واکنش ظریف وزیر امورخارجه روبه رو شد و او در نشست کمیسیون امنیت ملی 
مجلس، اروپا را برای حمایت از آمریکا مورد انتقاد قرار داد و به آنها هشدار داد که 
از این اقدام آمریکا حمایت نکنند. ایران در توافق با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
شرط کرد، درصورتی که در ۳ ماه آینده تحریم ها علیه ایران برداشته شود، ایران با 
آژانس همکاری خواهد کرد اما به نظر می آید، اروپایی ها و آمریکا فراموش کرده اند 
که آوردن پرونده ایران به شورای حکام فقط شرایط مذاکره را سخت تر خواهد کرد.

 رفتار دوگانه آمریکا در مذاکره با ایران
بعد از شکست ترامپ و با پیروزی جو بایدن در انتخابات آمریکا امید 
می رفت که فضای دیپلماسی بین ایران و آمریکا تغییر کند، اما مقامات آمریکا 
و کشورهای اروپایی در این مدت رفتارهای دوگانه ای را در قبال برجام نشان 
دادند. آنها سعی می کردند که ایران را هر روز با حاشیه های جدیدی درباره 
برجام روبه رو کنند. دولت ایران برای اثبات حسن نیت خود پیرامون برجام، در 
زمان فرارسیدن موعد مقرر قانون مجلس برای توقف اجرای پروتکل الحاقی، با 
مقامات آژانس به گفت وگو پرداخت و قرار بر این شد که اگر تحریم های ایران تا 
۳ ماه آینده لغو شود، هر آنچه از طریق دوربین های آژانس ثبت و ضبط شده به 
آنها ارائه دهد. در صورت لغو نشدن تحریم ها تمامی اسناد ثبت شده در این ماه ها 
از بین خواهد رفت. برخی گمانه زنی ها حاکی از آن است که احتمالا آمریکا پس 
از لغو پروتکل الحاقی در نشست شورای حکام، خواهان محکومیت ایران از سوی 
شورا شود و قطعنامه ای علیه کشور صادر کند. اکنون آمریکا طلبکارانه سعی 

دارد، ایران را در میان افکار عمومی دنیا ناقض برجام جلوه بدهد.

 چرایی حمایت اروپایی ها از نشست حکام؟
جلسه شورای حکام با واکنش مقامات ایرانی روبه رو شد. در اولین اظهارنظرها 
محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه، در حاشیه نشست روز دوشنبه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به تلاش برای صدور قطعنامه علیه ایران در 
شورای حکام آژانس گفت: »اروپایی ها حرکت غلطی را با حمایت از آمریکا در شورای 
حکام شروع کرده اند، فکر می کنیم این حرکت باعث به هم ریخته شدن شرایط 
خواهد شد.« ظریف در ادامه تاکید کرد: »به هم ریختگی شرایط کنونی را از طریق 
سفیر ایران در وین به همه اعضای شورای حکام توضیح داده ایم، امیدواریم عقل 
غلبه کند و اگر چنین نشود، راهکارهایی داریم.« این در حالی است که روز گذشته 
علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی، درباره نشست شورای حکام در جلسه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: »در صورتی که شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی نسبت به اقدام ایران مبنی بر توقف پروتکل الحاقی 
قطعنامه ای را علیه کشورمان صادر کنند، ایران واکنش مناسبی خواهد داشت و در 
این راستا نامه ای هم ارسال شده است. گروسی در سفر هفته قبل به ایران با سازمان 
انرژی اتمی توافقی داشت مبنی بر اینکه آژانس به مدت سه ماه به اسناد دوربین های 
نصب شده در تاسیسات ایران دسترسی نخواهد داشت، در صورتی که در این مدت 
تحریم ها لغو شود دسترسی بازرسان به این تصاویر فراهم می شود و درصورتی که 

این اتفاق نیفتد تصاویر برای همیشه حذف خواهند شد.«
  لغو تحریم ها، اطلاعات به آژانس می دهد

دولت در آخرین توافقی که با آژانس بین المللی انرژی اتمی داشت، قرار بر این شد 
تا زمانی که تحریم ها علیه مردم ایران لغو نشود، هیچ اطلاعاتی در اختیار آژانس قرار 
نگیرد. در همین رابطه بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی، در نشست 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس پیرامون تفاهم ایران و آژانس 
گفت: »تفاهمی با آژانس در چارچوب حفظ برخی اطلاعات مشروط به لغو تحریم ها 
و بازگشت ایران به تعهدات صورت گرفته که در فاصله زمانی حداکثر ۳ ماه در اختیار 
آژانس بگذاریم اما هیچ دسترسی، بازرسی و اظهاریه پروتکلی قرار نیست صادر شود.« 
کمالوندی در ادامه اظهار کرد: »زمانی بازرسی و دسترسی مطرح می شود که اظهاریه 
پروتکلی داده شود. لذا وقتی اظهاریه داده نشود، به صورت خودکار یعنی سوالی وجود 
ندارد و در این شرایط دسترسی هم منتفی خواهد شد.« سخنگوی سازمان انرژی 

اتمی با بیان اینکه تا زمانی که تحریم ها لغو نشود، قرار نیست...
ادامه صفحه 6

سـرمقــاله

یـــادداشت

این موضوع که آیا پذیرفتن FATF صورت های مالی ایران 
را برای کشورهای دیگر شفاف می کند، بحث فنی و تکنیکی 
بانکی است. بانک مرکزی می گوید FATF به نفع ما بوده و 
الحاق به آن ضروری است. به لحاظ فنی مرجعی را بالاتر از بانک 
مرکزی نداریم. موضوع دیگری که مخالفان این لوایح مبنی بر 
مسدود شدن مسیر دور زدن تحریم ها در صورت قبول کردن 
این کنوانسیون مطرح می کنند نیز بحث فنی است. راه هایی که 
از آن صحبت می کنند، اموری است که دولت و بانک مرکزی با 
آنها درگیر هستند. زمانی که این دو نهاد ادعای مخالفان را تایید 
نمی کنند که مسیر دور زدن تحریم ها از طریق عدم پذیرش 
FATF مسیر درستی است و آن مسیر پرهزینه و پرخطر است، 
چرا باید نظر کارشناس اصلی که بانک مرکزی و دولت است را 
نپذیریم؟ مخالفان می توانند برای خود همه نوع استدلال کنند، 
زیرا شاید می خواهند واقعیت دیگری را پشت این عبارات به 
ظاهر منطقی پنهان کنند. در هر موضوعی که می خواهیم به 
واقعیت دست پیدا کنیم، باید سراغ کارشناس آن موضوع و 
کسی که صلاحیت اظهارنظر دارد، برویم، در غیر این صورت 
هرکس می تواند از ظن خود اظهارنظر کند و اظهارنظر بلااشکال 
است، اما کدام نظر باید ملاک عمل قرار بگیرد؟ نظر کسی که 
صلاحیت صحبت در این موضوع را دارد. مرجع دارای صلاحیت 
برای این اظهارنظرها بانک مرکزی است. به لحاظ دانش حقوقی 
عدم الحاق به FATF نوعی تحریم داخلی است. اگر همه راه ها 
نیز برای تعاملات بین المللی و مناسبات مالی باز باشد، اگر 
دروازه FATF به روی ما بسته باشد، ایران باز هم وارد مبادلات 
جهانی نمی شود. مساله FATF یک انتخاب نیست، یک ضرورت 
است. ما گزینه بهتری نداریم و در اینجا ضرورت مساله است. 
مانند مریضی که به دارو نیاز دارد و پزشک برای او دارو تجویز 
کرده، چاره ای جز خوردن دارو وجود ندارد. پزشکی که برای ما 
دارو تجویز می کند، در این مصداق دولت و بانک مرکزی است. 
می گویند موضوع بنابر ضرورت انجام شود، به همین سبب این 
امر در قامت مقایسه نیست و باید انجام شود. FATF مانند یک 
دروازه است. زمانی که این دروازه باز شود، شما وارد مناسبات 
بین المللی می شوید اما زمانی که تحریم ها وجود دارد، آنجا به 
مشکل برمی خورید. اگر تحریم ها نیز لغو یا تعلیق شود، زمانی 
که FATF مانع باشد، کشور نمی تواند از این امتیاز بهره برداری 
کرده و مناسبات مالی جهانی داشته باشد. باید ابتدا این مشکل 
را رفع کنیم و در کنار آن برای برداشته شدن تحریم ها تلاش 
کنیم اما اینگونه نیست که اگر امروز عضو FATF شویم، فردا 
تمام مسائل مالی بین المللی برای ما رفع خواهد شد. خود تحریم 
نیز مانعی بزرگ برای کشور است اما رفع هر دو مورد برای بهبود 
اقتصاد ایران ضرورت دارد. اگر در FATF عضو شویم، می توانیم 
از فضاهایی که از تحریم ها دور مانده، استفاده کنیم. بانک 
مرکزی می تواند بگوید کدام فضاها برای کشور باز مانده و در 
صورت ورود ما به FATF می توانیم با وجود تحریم ها از فضاها 
استفاده کنیم. در نهایت FATF دروازه ای برای ورود به عرصه 
جهانی است. اگر تحریم ها نباشد، بهتر عمل خواهد کرد و اگر 
باشد، مشکلاتی داریم اما به جای اینکه 2 مشکل داشته باشیم، 
مشکلی که فعلا می توانیم را رفع کنیم. این راه با یک مصوبه 

مجمع تشخیص مصلحت نظام باز می شود.

در جلسه روز گذشته شورای حکام تروئیکای اروپایی تلاش 
کرده است از طرح آمریکا در شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی برای تصویب قطعنامه ای علیه ایران حمایت کند. 
این اتفاق نشات گرفته از دو امر است؛ نخست مصوبه مجلس که 
قابل پیش بینی بود با این واکنش ها روبه رو شود. مجلس باید فکر 
می کرد که حرکت بعدی پس از این مصوبه چه باید باشد که به 
آن توجه لازم نشده است. از قبل قابل پیش بینی بود که بازگشت 
به برجام به سادگی نخواهد بود بلکه موانع زیادی در پیش است. 
چاله ای که امروز میان ایران و آمریکا وجود دارد، صرفا مربوط 
به برجام نیست، بلکه موضوعات دیگری نیز به وجود آمده که 
شرایط را با سال 2۰۱۵ متفاوت کرده است. دولت بایدن نشان 
داده است که رفتاری متفاوت از ترامپ و اوباما دارد و دیپلماسی را 
به خوبی می فهمد و در حال حاضر با توجه به تغییرات ایجادشده 
در عرصه بین الملل، فرصت اجماع سازی برای دولت بایدن به 
وجود آمده است و در بستری گام خواهند برداشت که ترامپ آن 
را پایه ریزی کرده و می خواهد از آن بهترین بهره را ببرد. تصمیم 
مجلس در این میان بی موقع بود؛ زیرا فرصت را در نهایت از کشور 
خواهد گرفت یا آن را محدود می کند. باید توجه داشت که ایران 
حامیان کمی در جهان دارد و این کار ما را سخت می کند. شرایط 
به گونه ای است که حتی دولت عراق نیز در حال ارتباط گیری با 
دولت بایدن است و کمتر به سمت ایران گرایش دارند. قطر نیز به 
سمت ایالات متحده رفته و عملا از گزارش آمریکا علیه عربستان 
حمایت کرد. قطعنامه ای که به شورای حکام ارائه شده است ایران 
را در تنگنای سخت تری قرار می دهد و به نظر می رسد وضعیت را 
سخت تر می کند. در قبال این اقدام دو فرضیه در پیش است. ایران 
طبق گفته وزیرامورخارجه یا توافق سه ماهه با آژانس را ملغی 
می کند یا به دنبال منافذ دیگری خواهد رفت تا دیپلماسی را 
همچنان ادامه دهد. قطعنامه شورای حکام لازم الاجرا نیست اما به 
این معنا نیست که تاثیری ندارد. همان طور که در گذشته پرونده 
ایران از همین طریق به شورای امنیت رفت، ممکن است دوباره 
پرونده ایران در آینده بار دیگر این مسیر را طی کند. امروز توپ 
در زمین ماست و باید انتخاب کنیم که از چه مسیری پیش برویم. 
پرهیز از هر نوع درگیری باید مدنظر قرار گرفته شود و کشور در 
این راستا تصمیم گیری کند. وضعیت فعلی پیامد تصمیم مجلس 
است. باید توجه داشت که خروج از پروتکل الحاقی این فرصت را 
به دشمنان می دهند تا سیاست های تندتری اتخاذ کنند. بایدن 
یک سیاست چماق و شیرینی را دنبال می کند و دیگر دو طیف 
نقش پلیس خوب و بد را بازی می کنند و هر دو نقش را دولت 
بایدن در اختیار گرفته است و همواره چشمه هایی از هر کدام را 

نشان می دهد.

FATF  یک انتخاب نیست، یک ضرورت است

توپ در زمین کیست؟

یوسف مولایی
تحلیلگرحقوقبینالملل

جلال خوش چهره
کارشناسمسائلبینالملل

 از سوخت بران 
در شرق تا پولبران در مرکز 

ادامه از صفحه یک /  در جنوب ما با معضل 
و آسیب »خاک بری« مواجهیم که خاک ایران 
زمینه ساخت جزایر مصنوعی در کشورهای 
عربی می شود. در شرق، سال هاست که با معضل 
»سوخت بری« روبه رویم که البته پدیده قاچاق 
در شرق از چندین دهه پیش به عنوان یک شغل 
رسمی و نهادینه شده وجود داشته است؛ یک زمان 
موز قاچاق می شود و مقطعی دیگر لوازم خانگی 
استوک و پوشاک، فقط نوع وسیله براساس نیاز 
جامعه تغییر پیدا می کند. در غرب کشور نیز 
با معضل و مشکل کولبری مواجهیم که این 
روزها این شغل کاذب سخت و خطرناک در 
حال تبدیل شدن به شغلی زنانه است. در مرکز 
کشور نیز آسیب و معضل »پولبری« وجود دارد و 
اختلاس گران مشغول اختلاس و دست بردن در 
جیب مردم هستند. تا زمانی که به معضل بیکاری 
جوانان توجه  نداشته باشیم، آنها ناچارند به این 
مشاغل های خطرناک پناه ببرند و جانشان را به 
خطر بیندازند و هر از چندگاهی تیتر روزنامه ها 
می شوند. حوادث تلخ سروان و سقوط کولبران از 
کوه و تیراندازی به آنها، اولین بار نبوده و آخرین 
نیز نخواهد بود، اگر به دقت مورد مطالعه و بررسی 
قرار نگیرند و راهکاری برای حل ریشه ای این 
موضوعات اندیشیده نشود. البته ناگفته نماند که 
این حکایت از بی توجهی هایی سرچشمه می گیرد 
که همواره سعی داشته ایم وضعیت کشور را عالی 
و آرام جلوه دهیم، ولی اگر با برخورد به یک معضل 
و آسیب، به جای پنهانکاری، آن را مورد تجزیه و 
تحلیل قرار می دادیم و مطالعه عمیق بر روی آنها 
صورت می گرفت، مطمئنا به یک راهکار عملی 
می رسیدیم. مثلا در مورد معضل سوخت بری، 
پیشنهاد عملی که وجود دارد، این است که حمل 
سوخت به آن طرف مرزها در قالب تشکل ها و 
تعاونی های شبه دولتی یا نیمه دولتی یا با نظارت 
مردم و مدیریت دولت انجام شود. مطمئن باشید 
تا نیازی در جامعه نباشد، آسیبی نیز رخ نخواهد 
داد و قاچاقی صورت نخواهد گرفت. ما باید به 
این نیازهای اجتماعی توجه کنیم و از کنار آن 
بی تفاوت و خنثی رد نشویم. بی شک با اقدامات 
راهبردی هم می توانیم برای جوانان شغل ایجاد 
کرد و هم به امنیت در منطقه و رضایت مردم 

رسید.

نگــــاه

سخنگوی وزارت خارجه:

دولت بايدن بدتر از ترامپ عمل نكند
  اتهام زنی صهیونیست ها کذب است

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه رژیم صهیونیستی ایران را عامل اتفاق افتاده 
در کشتی این کشور در خلیج فارس دانسته با بیان 
اینکه این اتهامات را قویا رد می کنم تصریح کرد: رژیم 
صهیونیستی مبنای تمام ناامنی ها و بی ثباتی ها در 
منطقه است و این فرافکنی ها کاملا خط روشنی دارد. 
این اتهام زنی ها را قویا رد می کنیم. سعیدخطیب زاده 
درمورد گفت وگوهای ایران و کره جنوبی در ارتباط با 
اموال بلوکه  شده ایران در سئول و آخرین تحولات در 
این زمینه هم اظهار کرد: همان طور که می دانید در 
ارتباط با این مساله گفت وگوهایی در سطح کارشناسی 
و دیپلماتیک و بانک مرکزی انجام شده پیگیری ها 
در این سطوح ادامه دارد. من از شما درخواست 
می کنم که جزییات این موضوع را از رئیس بانک 
مرکزی بپرسید ولی همان طور که اشاره شد در این 
زمینه تحولات و توافقاتی صورت گرفته و باید دید 
این تحولات به کجا می رسد. وی در ارتباط با اخبار 
منتشرشده مبنی بر اینکه ایران پیشنهاد مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در ارتباط با برگزاری 
نشست غیررسمی بین ایران و گروه ۱+4 با حضور 
آمریکا را رد کرده است، گفت: آنچه در این زمینه 
مطرح شده بود همان پیشنهاد آقای بورل بود. ما 
مواضع جمهوری اسلامی ایران را به روشنی، صریح 
و کامل اعلام کرده ایم و هیچ تغییری در آن صورت 
نگرفته است. این دیپلمات ارشد کشورمان ادامه 
داد: مسیری که آمریکا باید طی کند مسیر عبور از 
سیاست های غلط دولت قبلی آمریکاست اما متاسفانه 
تا به امروز در عمل هیچ تغییری در سیاست های ضد 
انسانی آمریکا از جمله در مورد بحث تحریم ها و اعمال 
فشار حداکثری به ایران صورت نگرفته است. وی ادامه 
داد: آمریکایی ها تا امروز رسما موضوع بازگشت به 
تعهدات خود را اعلام نکرده اند و کشورهای اروپایی 
نیز همچنان در نقض تعهدات خود ذیل برجام به سر 
می برند. اگر آمریکا می خواهد به برجام بازگردد باید 
به تعهدات خود ذیل قطعنامه 22۳۱ عمل کرده و 

تحریم ها را بردارد.
 همکاری ایران با آژانس در مسیر پادمان 

روشن است 
وی در مورد موضوع آژانس نیز گفت: مسیر همکاری 
ایران با آژانس در مسیر پادمان روشن است و این 
همکاری ادامه خواهد داشت. سخنگوی وزارت خارجه 
در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران داخلی و 
خارجی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا تاکنون 
وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران در مورد آزار 
مسلمانان ایغور در چین واکنشی نداشته است گفت: 
بدترین رویکرد به موضوعاتی از این دست سیاسی 
کردن این مسائل است که از سوی برخی از کشورهای 
اروپایی و آمریکا با اهداف کاملا سیاسی پیگیری 
می شود. خطیب زاده گفت: یکشنبه 2۵۰هزار دوز 
واکسن اهدایی چین در ارتباط با کرونا وارد ایران شد 
ادامه داد: باید حواسمان باشد روابط ایران و چین 
رقیبان و بدخواهانی دارد ولی در دو کشور مدیریت 

درست روابط در دستورکار بوده و هست. 
 در حل مسائل باید نگاه به داخل باشد 

سخنگوی وزارت خارجه با بیان اینکه در حل 
مسائل باید نگاه به داخل باشد و هرگاه نگاه به خارج 
بوده مشکلات دوبرابر بوده است ادامه داد: ایران 
نه تنها مسیر دیپلماسی را باز کرده بلکه مسیر آن 
را روشن کرده است. ما سه قدم ساده را برای آنها 
اعلام کرده ایم. اعلام برگشت به تعهداتی که داده اند، 
برداشتن موثر تحریم ها و اینکه بعد از این اقدامات 
می توانند به میز برجام بازگردند. وی ادامه داد: تاکنون 
دولت آمریکا نه تنها مسیر خودش را در برابر ایران 
اصلاح نکرده بلکه متاسفانه به نظر می رسد که آنها 
در پی ایجاد مسیرهایی هستند که به زعم خودشان 
فشار علیه ایران را افزایش دهند. سخنگوی وزارت 
خارجه با بیان اینکه ایران بر موضوع اقدام در مقابل 
اقدام تاکید کرده و این پاسخ ماست در بخش دیگری 
از صحبت های خود تاکید کرد: ما هیچ گفت وگوی 
دوجانبه ای با آمریکا نداریم و تا زمانی که آمریکا مسیر 

غلط خود را اصلاح نکند تغییری در سیاست های ایران 
ایجاد نمی شود. تا امروز نزدیک به دو ماه از آغاز کار 
دولت جدید آمریکا گذشته است و دولت بایدن رسما 
بازگشت به تعهدات خود را حتی در کلام نیز اعلام 
نکرده است. درحالی که آنها در کارزار انتخاباتی خود 
صحبت دیگری می کردند ولی اکنون در عمل با رفتار 

دیگری روبه رو هستیم.
 واکسن ها به تدریج وارد می شوند

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در ارتباط با 
آخرین تلاش ها برای خرید واکسن کرونا و اقدامات 
وزارت خارجه در این زمینه گفت: جزئیات فنی در 
مورد واکسن کرونا را باید از وزارت بهداشت بپرسیم 
ولی به شما می گویم که هرگاه وزارت بهداشت 
درخواستی در این زمینه داشت ما جلوتر عملیاتی 
کردیم. مسیرهای متعددی در خصوص واکسن از 
چند ماه قبل انجام شده، خریدهایی انجام شده و 
مبالغی پرداخت شده است. این خریدها به تدریج 
وارد کشور می شوند و برخی نیز در اوایل بهار به کشور 
وارد خواهند شد. سخنگوی وزارت خارجه با تاکید بر 
اینکه موضع ایران اصولی است و در حوزه عمل تاکنون 
تفاوتی بین دولت بایدن و ترامپ در ارتباط با موضوع 
برجام و رفع تحریم ها مشاهده نکرده ایم، تاکید کرد: 
در سیاست آمریکا در مورد ایران هیچ تغییری صورت 
نگرفته و همانطور که گفتم در حوزه عمل تفاوتی بین 
بایدن و ترامپ تا به امروز وجود نداشته است و چه 
بسا در برخی حوزه ها مسیری که دولت جدید آمریکا 
طی می کند بدتر از دولت قبلی است. چنانکه امروز 
آمریکا خودش در صدور برخی از قطعنامه ها علیه 
ایران پیش قدم می شود و آنها به اشتباه تصور می کنند 
که چندجانبه گرایی یعنی دور هم جمع شدن برای 
توطئه. این دیپلمات ارشد کشورمان ادامه داد: مادامی 
که آمریکایی ها از این اشکال شناختی فاصله نگیرند 

همچنان دچار اشتباه محاسباتی خواهند شد.
 تمدید سند همکاری ایران و روسیه 

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به 
سوال دیگری در مورد سند همکاری ایران و روسیه و 
اینکه آیا ایران و روسیه قرار است این سند را تمدید 
کنند یا سند جدیدی را منعقد کنند گفت: این سند 
در سال 7۱ امضا شده است و پنج سال به پنج سال 

قابل تمدید است.


